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فرجیراددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

 قرارداد  40میلیاردی  احمدی نژاد  با  چین  فاجعه آمیز  بود
توافق25سالهباچینمسیرتکنولوژیوتوسعهبهکشوررابازمیکند

عبدالرضا فرجی راد، کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با »فرهیختگان« با اشاره به 

توافق ایران و چین و وجوه مختلف این توافق اظهار داشت: »زمینه اولیه توافق همکاری های 

راهبردی ۲۵ساله بین ایران و چین در سفر رئیس جمهور چین به تهران فراهم و قرار شد 

روی آن کار شود اما تاحدودی از سوی طرف ایرانی کوتاهی صورت گرفت.«  فرجی راد با 

بیان اینکه اخیرا مذاکراتی در این زمینه صورت گرفته و قرار شده است این توافق عملیاتی 

شود، افزود: »به نظر من این توافق خوب و در جهت همکاری های دوجانبه است و اگر 

به خوبی پیش برود می تواند در توسعه کشور نقش آفرین باشد.« 

این کارشناس مسائل بین الملل درخصوص امکان عملیاتی شدن چنین توافقی تصریح 

کرد: »من معتقدم اگر این توافق عملیاتی شود، نقش بسیاری در توسعه کشور خواهد 

داشت اما متاسفانه وقتی ما کار مهمی را آغاز می کنیم معمولا آن را به سرانجام نمی رسانیم 

یا به صورت ناقص اجرا می کنیم.«  وی با بیان اینکه بســـیاری از کشـــورهای دنیا چنین 

توافقاتی با چین دارند و حداکثر اســـتفاده را از آن برده اند، گفت: »باید دید ایران چقدر 

می تواند از این توافـــق در زمینه همکاری های تکنولوژیکی، صنعتی، خرید و فروش، 

انرژی و بخش های مختلف دیگر استفاده کند، بنابراین اگر این توافق با نظارت و دقت 

پیش رود، بسیار خوب است.« 

ایراندرسیاستخارجیبایدباشرقوغربکارکند

فرجـــی راد تصریـــح کـــرد: »نگاه برخی مســـئولان متاســـفانه  فقط به ســـمت غرب 

اســـت، البته هیچ اشـــکالی ندارد و باید با اروپا نیز کار کرد اما در سیاســـت خارجی 

بایـــد متعادل بود و با شـــرق و غرب کار کـــرد، چراکه تکنولوژی هر روز درحال رشـــد 

 اســـت؛ هرچنـــد برخـــی ســـنگ اندازی می کنند و مســـاله را جـــدی نمی گیرند.« 

این کارشـــناس مســـائل بین الملل درباره برخی انتقادات از توافق با چین از ســـوی 

اصلاح طلبان و جریان احمدی نژاد خاطرنشان کرد: »ما می دانیم که در طول ۴۰ سال 

گذشته اکثر کارهای توسعه ای، خریدها و فناوری های ما از اروپا می آمد و صرفا در یک 

دهه اخیر شرق نیز نقش آفرین بوده است؛ بنابراین بحث اصلی این است که اروپایی ها 

اکنون راه را مسدود کرده اند، درحالی که راه شرق و به ویژه چین بازتر است.« 

چینبهآخرینسطحتکنولوژیدرهمهزمینههادستپیداکردهاست

وی ضمن انتقاد از این نکته که در ایران اطلاعات از چین بسیار کم است، خاطرنشان 

کرد: »کشور چین را در ظاهر همه می شناسند اما فکر می کنند وقتی صحبت از چین 

می شود لزوما منظور اجناس و فناوری با کیفیت پایین است، درحالی که اگر کسی چین 

را عمقی دیده باشـــد و تولیدات و سرمایه گذاری های این کشور را مشاهده کرده باشد، 

متوجه خواهد شد این کشور به آخرین سطح تکنولوژی در همه زمینه ها دست پیدا کرده 

و توسعه داشته است.«   فرجی راد با بیان اینکه وقتی چین یک پروژه بزرگی را در دو هفته 

به اتمام می رساند و ساخت همان در ایران پنج سال طول می کشد که این ناشی از تفاوت 

در تکنولوژی است، گفت: »توان یک انسان چینی یا یک انسان ایرانی و اروپایی یکسان 

است اما آنچه باعث تفاوت در بازه ساخت همان ساختمان می شود، تفاوت تکنولوژی 

است. البته مدیریت و نظم انسان ها نیز بسیار مهم است، هرچند انرژی انسان ها عموما 

برابر است اما ما باید از این تکنولوژی های روز دنیا استفاده کنیم.«

تحولدرپاکستانازطریقسرمایهگذاریچین

این کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به مراودات پاکستان با چین به عنوان یک کشور 

فقیر ادامه داد: »پاکستان یک توافق گسترده و استراتژیک بسیار بزرگ تر از توافق ما با 

چین داشته و قرار است چین ۴۶میلیارد دلار سرمایه گذاری کند که تاکنون هفت میلیارد 

آن سرمایه گذاری شده و همین مقدار نیز تحول بزرگی در پاکستان به وجود آمده است.« 

وی همچنین افزود: »بقیه کشورها نیز ازجمله شرق دور و حتی استرالیا، اندونزی، مالزی، 

سنگاپور و سریلانکا از اقدامات سرمایه گذاری چین به توسعه رسیدند و در حال پیشرفت 

هستند و مشکل بیکاری خود را نیز حل کرده اند.«  فرجی راد با اشاره به اینکه قراردادهای 

بلندمدت با کشـــورهای خارجی به نفع منافع ملی کشورمان است، درعین حال اظهار 

داشت: »البته دیگر شرایط نباید مثل گذشته باشد، چراکه در زمان های قبل یک دنیای 

استعمار وجود داشت که قراردادهای سنگینی با طرف مقابل امضا می کردند و برآن کشور 

حاکم می شدند اما امروز دنیای جدیدی است که کسی نمی تواند در کشور ایران حاکم 

شود.«  این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه بنده این توافق را مطالعه کرده ام و 

می گویم که توافق خوب و جامعی است که به نفع هردو کشور است، یادآور شد: »ایران 

۴۰ سال است دچار تحریم بوده، البته چینی ها نیز خصلت هایی دارند؛ ازجمله اینکه 

ممکن است وقتی در جایی سرمایه گذاری می کنند نیروی کار خود را نیز بیاورند.«  وی 

ادامه داد: »این موضوعات باید با مذاکره انجام شـــود، هرچند آوردن نیروی کار که آنها 

نیز می خواهند مشـــکل اشتغال خود را حل کنند در حاکمیت ما تاثیری ندارد، چراکه 

در همین کشـــور خودمان نیز ســـالانه سه میلیون افغانستانی برای کار می آیند و هیچ 

اشکالی هم ندارد، چراکه افغانستان کشور همسایه ماست و در توسعه عمرانی ما نقش 

داشته است.«  فرجی راد درعین حال متذکر شد: »ما باید حواس مان جمع باشد که کلاه 

ســـرمان نرود اما توافقاتی که در زمینه های مختلفی همچون انرژی، استخراج، نفت یا 

جاده و تونل سازی و سرمایه گذاری های هوشمند صورت می گیرد، قیمتی در دنیا دارد و 

اگر چند نفر در ایران با استفاده از رانت رشوه به آن ورود کردند، مشکل ماست که نباید به 

آنها اجازه چنین کاری بدهیم.«  این کارشناس مسائل بین الملل با تاکید بر اینکه ایران 

می تواند با آفریقا، شرق دور و آمریکای لاتین ارتباط داشته باشد، گفت: »درحال حاضر 

وقتی کسی به کشور ازبکستان و تاجیکستان سفر می کند متوجه تحولات عمرانی آنها 

می شود که اکثرا با سرمایه گذاری و کمک چین بوده است.« 

ارتباطباچینواروپابایددرچارچوبشعارنهشرقینهغربیباشدوتفاوتیندارد

وی گفت: »قطار سریع السیر بالای ۳۰۰ کیلومتر ازطریق همکاری با چین در ازبکستان 

و آسیای میانه ایجاد شده است، بنابراین همه این اقدامات منجر به توسعه می شود لذا 

نباید در این زمینه بترسیم و باید بدانیم این قرارداد بسیار خوب است، البته این به معنای 

آن نیست که همه توافقات ما با چین باشد بلکه باید با اروپا نیز مانند آنچه پس از برجام 

در زمینه هواپیما یا ایرباس و قراردادهای نفتی شاهد بودیم، ارتباط خود را حفظ کنیم.« 

فرجی راد تاکید کرد: »همه این اقدامات باید با حفظ چارچوب شعار نه شرقی، نه غربی 

صورت گیرد.« 

اگربخواهیمچنینتوافقیراباروسیهداشتهباشیم،قطعانشدنیاست

این کارشناس مسائل بین الملل درباره اینکه چرا با وجود برخورداری ایران از اشتراکات 

راهبردی فراوان با چین و روسیه برخی سعی دارند این مساله را که ایران به سمت شرق 

تمایل پیدا کرده است جا بیندازند، گفت: »چنین حرفی اشتباه است، مثلا اگر بخواهیم 

چنین توافقی را با روســـیه داشته باشیم قطعا نشدنی است، چراکه روسیه ظرفیت این 

سرمایه گذاری و تکنولوژی را ندارد، درحالی که ما چندین دهه است رابطه اقتصادی خود با 

 روسیه را توسعه داده ایم اما این توسعه همراه با خرید اسلحه بیشتر از دومیلیارد نبوده است.« 

وی افزود: »درحال حاضر رابطه تجاری ما با افغانســـتان چهارمیلیارد است اما با روسیه 

دومیلیارد است و چنانچه بحث اسلحه را از آن کم کنیم بسیار کمتر از این است لذا این 

مساله نشان می دهد ظرفیت توافق با چین بسیار بالاست و این ناشی از توان، سرمایه 

جمعیت و تکنولوژی این کشور است.« 

ایرانبهدلیلتحریمتاحدودیازاینتکنولوژیروزدنیاعقبافتادهاست

فرجی راد تاکید کرد: »توسعه امروز در کشورها براساس تکنولوژی است و ما چون تحریم 

بودیم تا حدودی از این تکنولوژی عقب افتاده ایم و باید از این ظرفیت ها استفاده کنیم تا 

پس از کسب تجربیات خودمان از آن بهره ببریم. ما زمانی در زمینه نفتی پیشرفت خوبی 

در دو دهه گذشته داشتیم و بسیاری از مهندسان نفتی ما در کشورهای دیگر در زمینه 

پالایشگاه و استخراج نفت کار می کردند اما الان بسیاری از آنها بازنشسته شده اند و ما 

چون نتوانستیم تکنولوژی جدیدی را بگیریم این توانمندی خود را نیز نتوانستیم به عرصه 

ظهور بگذاریم؛ بنابراین باید از کشورهای دیگر تکنولوژی بگیریم و خودمان نیز روی آن کار 

کنیم و حتی به نوعی نقش چین را در حد کوچک تر در آن زمینه ایفا کنیم.«

این کارشناس مسائل بین الملل درباره جزئیات این توافق اظهار داشت: »بنده دوسال 

پیش در سفری که به چین داشتم این توافق را ملاحظه کردم و تا جایی که اطلاع دارم این 

توافق در زمینه های مختلفی همچون انرژی، گاز، ساخت وساز تونل، مباحث فرهنگی و 

همکاری های استراتژیک سیاسی است.« 

قرارداد4۰میلیاردیاحمدینژادباچینفاجعهآمیزبود

وی با اشاره به اقدامات احمدی نژاد و ارتباط دولت او با چین یادآور شد: »آقای احمدی نژاد 

که درحال حاضر از این موضوع سوءاستفاده می کند، در آن زمان یک قرارداد مفصل با 

چینی ها بر سر ۴۰میلیارد پول نفت که آنجا بود، بست که بسیار فاجعه آمیز بود.« 

فرجی راد در عین حال با تاکید بر اینکه من به دولت خاصی کار ندارم و حامی دولت فعلی 

نیز به آن صورت نیســـتم، گفت: »درمجموع این توافق ۲۵ساله بسیار خوب است ولی 

باید سوال کرد چرا از چهار سال گذشته که رئیس جمهور چین به ایران آمد، این مساله 

تاکنون اجرایی نشده است.«

مریم عاقلی
روزنامه نگار

چندنکتهدربارهقرارداداقتصادیتهران-پکن

دیوار چین دور واقعیت
یکی دو هفته است که ماجرای قرارداد ۲۵ ساله ایران با چین به یکی 

از موضوعات مهم محافل سیاسی، اقتصادی و رسانه ای کشور بدل 

شده، قراردادی که بهتر است درباره آن این توصیف مشروح در افواه 

عمومی را به کار ببریم که »نه به دار است و نه به بار«، به عبارتی آنچنان که 

سخنگوی وزارت امور خارجه و پیش از آن محمدجواد ظریف توضیحاتی 

درباره آن ارائه داده بودند که تاکنون صرفا یک پیش نویس ابتدایی و 

اولیه از جانب ایران آماده شده و همچنان در انتظار تداوم رایزنی ها و 

بحث با طرف چینی و اقناع آنها برای انعقاد نهایی این قرارداد باید بود. 

با این وجود اما رسانه ها و برخی چهره های عمدتا سیاسی از عبدالله 

رمضان زاده تا محمود احمدی نژاد اعتراض کردند که چرا جزئیاتی از 

این توافق به اطلاع مردم نرسیده است و در این خصوص دولت را متهم 

به پنهان کاری از افکار عمومی یا انعقاد قراردادی مشابه ترکمانچای یا 

برجام با شریک تجاری-سیاسی شرقی ایران کردند. حتی در برخی 

محافل گفته شـــده که این قرارداد به این منظور با چینی ها درحال 

انعقاد است که با اعطای امتیازات زیادی پکن راضی شود قطعنامه های 

احتمالی آمریکا در جریان تحریم تسلیحاتی ایران مربوط به تداوم یا 

پایان آنچه در قطعنامه ۲۲۳۱ آمده را وتو کند. در میان این شبهات اما 

آنچه محمود احمدی نژاد گفته به دلیل اینکه از جایگاه رئیس جمهور 

سابق ایران در این خصوص اظهارنظر کرده مهم و قابل پرداخت است. 

محمود احمدی نژاد معتقد است با یک قرارداد ۲۵ ساله که فعلا جزئیات 

آن روشن نیست قرار شده منافع ملی به چینی ها فروخته شود. در این 

خصوص چند نکته مقدماتی و چند بحث اصلی حائز اهمیت است.  

مقدمهاول باید اذعان کرد نکته مهم در این مساله مطالبه شفافیت 

و بیان جزئیاتی است که می تواند گره ذهنی افکار عمومی را بگشاید و 

توضیح دهد که چه نوع قراردادی درحال رایزنی و انعقاد است، البته از 

آنجایی که دولت های یازدهم و دوازدهم کارنامه درخشانی در مذاکره 

و توافقات خارجی ندارند، این مطالبه بیشتر از زمان های دیگر مهم و 

پاســـخ به آن ضروری به نظر می رسد. علاوه بر این، چنین خواسته ای 

نفی نمی کند که در دوران تحریم و جنگ اقتصادی ضرورت افشای 

همه توافقات و مراودات تجاری با کشورهای خارجی وجود ندارد و در 

این زمینه راه های زیادی برای اطمینان بخشی به افکار عمومی است، 

ازجمله استفاده از ظرفیت مجلس یازدهم که طبق قانون دولت موظف 

به چنین کاری است. از این رو کسی مشکلی با مطالبه شفافیت وجود 

ندارد و محل بحث جای دیگری است. 

مقدمهدوم هر قراردادی که با کشورهای خارجی منعقد شود باید 

شامل برآورده شدن حداکثری منافع ملی باشد؛ چه نام این توافق 

برجام باشد، چه قرارداد با چین یا هر کشور دیگر. از قضا آن نقدی به 

برجام معتبر است که اولویت را شفافیت و تامین منافع ملی می داند، 

قاعده ای که درخصوص روابط ایران با شرق و غرب عالم مفروض است. 

مقدمهســـوم ایراد اساسی ما به دولت یازدهم و دوازدهم فراموش 

کردن بسیاری از کشـــورهای دارای ظرفیت برای تبادل تجاری با 

ایران ازجمله کشورهای همسایه؛ و چسبیدن به کشورهای اروپایی 

و آمریکا به منظور بازگشایی راه هایی برای رفع مشکلات اقتصادی 

کشور است. نه ما به عنوان اهالی رسانه، که بسیاری از کارشناسان 

اقتصادی و سیاسی هم معتقد به چنین مساله ای هستند، چنانکه 

محمدحسین ملائک، سفیر سابق ایران در چین و سوئیس همین 

چند روز پیش در گفت وگو با »فرهیختگان« این انتقاد را مطرح کرد 

و مجیدرضا حریری، رئیس اتاق مشـــترک اقتصادی ایران و چین 

هم بر همین نکته اذعـــان می کند که دولت با امید بیش از اندازه 

به برجام مســـیر تجارت با بسیاری از کشورها ازجمله چین را بسیار 

محدود کرده است. لذا در این خصوص به نظر می رسد که حامیان 

و منتقدان دولت اشتراک نظر دارند. خسارت ۷ سال امید به غرب 

اعم از اروپا یا آمریکا آن چیزی است که امروز در بازارهای ارز، سکه، 

طلا، خودرو، مسکن، لوازم خانگی و... مشاهده می شود.  واقعیت 

این است که اگر چنین قراردادی در سال ۲۰۱۶ یعنی همزمان با 

ســـفر رئیس جمهور چین به تهران یا حتی زودتر منعقد و عملیاتی 

شـــده بود هم از نظر اقتصادی کمک کننده کشور بود و هم ممکن 

بود اساســـا عاملی برای جلوگیری از فروپاشی برجام باشد و آمریکا 

نفعی در خروج از توافق برای فشار به ایران نبیند.  اما بحث اصلی 

پس از این چند مقدمه قابل بیان اســـت. اینکه چرا انتقاد محمود 

احمدی نژاد به این ماجرا از چند جهت وارد نیست و این اظهارنظر 

بیشتر از یک انتقاد دلسوزانه و مبتنی بر داده های کارشناسی شده، 

یک کنش سیاسی منفعت طلبانه است. 

رئیس سابق دولت به خوبی می داند سیاست های کلی نظام 1 

درخصوص روابط ایران چه با شـــرق و چه با کشورهای غربی 

ثابت و براساس اصول خاصی است که به این سادگی ها قابل تغییر 

نیست، چنانکه خود او نتوانست در دوران مسئولیتش آنها را تغییر 

دهد و در دولت های یازدهم و دوازدهم به استثنای برجام که به عنوان 

یک تجربه با حدود و ثغوری قابل نقد انجام شد و ضمنا در آن هم به 

جز مساله هسته ای ورودی به موضوعات دیگر انجام نشد، چنین 

اتفاقی رخ نداد، که اگر رخ داده بود چیزی از چشم رسانه ها و افکار 

عمومی دور نمی ماند. 

عملکرد یک سال پایانی دولت دهم و در کنار آن اظهارنظر 2

محمود احمدی نژاد چندی پیش از سخنانی که درخصوص 

رابطه با چین بیان داشت نشان می دهد هم او و هم بخشی از جریان 

اصلاح طلب و نزدیک دولت همچنان نگاه منفعلانه ای به ایالات 

متحده آمریکا داشـــته و آن را دارای قدرتِ هژمونِ غیرقابل انکار و 

خدشه ناپذیر می دانند و همچنان گره گشایی از اقتصاد کشور را 

در عقب نشینی و امتیازدهی به کاخ سفید جست وجو می کنند. 

بررســـی منصفانه آن چیـــزی که در دولت هـــای نهم و 3 

دهم به وقوع پیوســـته گویای این است که نگاه محمود 

احمدی نژاد به کشور چین متفاوت از سخنان اخیر اوست. آمار 

واردات ایران از چین نشـــان می دهد ارزش کالاهای وارداتی از 

چین از رقم ۲/۲ میلیارد دلار در سال ۱۳۸۴ به رقمی حدود ۱۰ 

میلیارد دلار در سال ۹۲ رسیده است، درحالی که حجم تجارت ما 

نسبت به کشورهای دیگر تغییر محسوسی نکرده و قیاس واردات 

و صادرات به چین هم متوازن نیست لذا به روایت آمار باید گفت 

محمود احمدی نژاد حداقل در این مورد شایستگی انتقاد ندارد. 

احمدی نژاد درحالی این گونه سخن می گوید که می داند 4 

اشـــتراکات سیاســـی، اقتصادی و ژئوپلیتیکی ایران با 

کشـــورهایی چون چین و روسیه بسیار بالاست و توسعه روابط 

متوازن با وجود اختلافاتی که ممکن اســـت میان کشورها در 

برخی موضوعات وجود داشـــته باشد، افزایش دهنده ضریب 

قـــدرت ایران در مواجهه با فشـــار حداکثری آمریکا و همراهی 

اروپاست. در این خصوص رای منفی مسکو و پکن به قطعنامه 

ضدایرانی شـــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی قابل 

یادآوری است. 

امر مسلم این است که اگر روابط تجاری متوازن، مستحکم 5 

و حتی اســـتراتژیکی با کشـــورهای بزرگی ازجمله چین 

در سال های گذشـــته برقرار شده بود حتما وضعیت کشور در 

دوران فشار حداکثری این گونه نبود و همچنین اینکه اگر بنا به 

توسعه چنین روابطی نباشد نگاه رادیکال احمدی نژاد و برخی 

اصلاح طلبان کشـــور را متهم به دیوارکشی به دور خود می کند 

و با یک اســـتاندارد دوگانه صرفا به دنبال بهره برداری سیاسی 

خود خواهند بود، لذا مدنظر قراردادن انتقادات امروزشان هم 

بلاوجه است. 

مرور مواضع سال های اخیر محمود احمدی نژاد گویای 6 

این است که او در مقاطع مختلف و به بهانه موضوعات 

متنوعی تلاش کرده خود را همـــواره به عنوان آلترناتیو نظام 

مطرح کند، از این رو کســـی که الگوی خود برای مواجهه با 

کشور و مردم را به این صورت تعریف کرده اساسا معلوم نیست 

دلسوزانه و کارشناســـانه نظر بدهد، لذا آنچنان که بسیاری 

از کارشناســـان سیاســـی می گویند همچنان باید با نگاهی 

تردیدآمیز به اظهارات محمود احمدی نژاد نگریســـت و آنها را 

مورد تحلیل قرار داد. 

  گفت وگو

ارزش تجارت ایران با چین )میلیون دلار(

تراز تجاری واردات صادرات سال

-1130 5702 4572 1389

-1700 7350 5650 1390

-2653 8153 5500 1391

-2216 9648 7432 1392

-3546 12546 9000 1393

-3220 10450 7230 1394

-2343 10389 8046 1395

-4151 13216 9065 1396

-1097 10315 9218 1397

2024 9895 7881 11ماهه 98
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